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متوقف نخواهد شد
 ماجرای استعفای اعتراضی ظریف

 و انتشار فایل صوتی 

آرمـان ملی: رئیس  
رئیس جمهور  دفتـر 
سابق گفت : چند ماه 
ابتدای دولت می توانید 
به گذشته متوسل شوید. پس از اینکه مدت 
طولانی بگذرد، مردم می گویند اگر شما 
نمی توانستید وضع را درست کنید، پس 
چرا به ما وعده دادید؟ این روش مناسبی 
نیست که توفیقات در خصوص واکسن و 
عضویت در شانگهای که همه اقداماتش 
در دولت قبل انجام شده بود، دستاورد 
دولت جدید باشد و اتخاذ سیاست های 
غلط و ادامه تحریم ها که موجب گرانی 
شده است، مربوط به دولت قبل باشد. 
رئیس  دفتر رئیس جمهور سابق می گوید 
حسن روحانی قصد بازنشستگی سیاسی 
ندارد و گفتمان اعتدال هم محدود به 
اشخاص نیست که بازنشسته شود. آگاهی 
نو نوشت: محمود واعظی در گفت وگویی 
اختصاصی با مجله )شماره ۷، فروردین و 
اردیبهشت ۱۴۰۱( خبر داده که تدوین 
خاطرات ریاست جمهوری روحانی شروع 
شده و سایت رئیس جمهور سابق هم در 
حال راه اندازی است. علاوه بر آن روحانی 
با وزیرانش جلسه دارد و در مباحث 
کارشناسی مشورت می گیرد. همین طور 
تاکنون چند بار نکاتی را به رئیس جمهور  
منتقل کرده است. به گفته واعظی »آقای 
دکتر روحانی و دوستانش تصمیم درستی 
گرفته اند که پس از اینکه یک دولتی سر 
کار آمده است و کشور به دلیل تحریم ها 
با مشکلات مواجه است، همه باید به این 

دولت کمک کنند. 
  بانیان وضع موجود 

او با رد این ادعا که دولت روحانی جزو 
بانیان وضع موجود است، گفت: »بانیان 
وضع موجود یکی آقای ترامپ است که 
با تحریم و فشار حداکثری این وضعیت را 
به وجود آورد و دیگر کسانی که در داخل 
بودند و هیچ وقت قبول نکردند که بالاخره 
بازنده انتخابات ۹۲ و ۹۶ بودند، در این ۸ 
سال هر کاری خواستند علیه سیاست های 
دولت کردند. اگر نباید بانیان وضع موجود 
سر کار باشند، خیلی از این ها نباید الان 
پست می گرفتند. ما به جای اینکه آدرس 
آمریکا و ترامپ را بدهیم، چرا آدرس داخل 
کشور را می دهیم، آن هم به کسانی که 
۸ سال تمام زندگی شان را گذاشته اند؟! 
به  می توانید  دولت  ابتدای  ماه  چند 
اینکه  از  پس  شوید.  متوسل  گذشته 
مدت طولانی بگذرد، مردم می گویند اگر 
شما نمی توانستید وضع را درست کنید، 
پس چرا به ما وعده دادید؟رئیس دفتر 
رئیس جمهور سابق در سالگرد انتخابات 
ریاست جمهوری سیزدهم، درخصوص 
انتخابات ۱۴۰۰ تاکید کرد: »ممکن است 
گروهی بخواهند تلاش کنند که اینگونه 
انتخابات را تبدیل به یک قاعده کنند، اما 
شناختی که من از مردم مان و نگاه رهبر 
معظم انقلاب برای مشارکت حداکثری 
دارم، این را یک استثنا می دانم. به هر حال 
در جامعه این سؤال هست و هیچ پاسخ 
قانع کننده ای به آن داده نشده است که 
کسی مانند آقای دکتر علی لاریجانی، به 
عنوان یک اصولگرای معتدل که سمت های 
مختلف در این کشور داشته است، رئیس 
صداوسیما و وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و نماینده رهبرمعظم انقلاب در شورای 
عالی امنیت ملی بوده که مسئولیت های 
حساسی است و همواره روابط بسیار خوبی 
با دفتر رهبرمعظم انقلاب داشته است، 
به نظام و رهبرمعظم انقلاب وفادار بوده، 
چرا ردصلاحیت می شود؟ آنچه برای 
ردصلاحیت بیان شد را اکثریت مردم 
قبول نکردند..« واعظی در بخش دیگری 
از این گفت وگوی تفصیلی که به مباحثی 
چون سفر بشار اسد به تهران و عدم حضور 
محمدجواد ظریف، وزیر خارجه در دیدار او 
با روحانی که به استعفایش منجر شد را نقل 
کرده است: »من تا ظهر روز ملاقات هیچ 
اطلاعی از سفر آقای بشار اسد به تهران 
نداشتم. اصلا فرصت اینکه من بخواهم 
اقدامی بکنم، نبود. حاج قاسم به آقای 
روحانی شب قبلش گفته بودند که ما یک 
مهمان داریم و شما وقتی به ما بدهید، 
ممکن است ناهار هم پیش شما باشیم. 
البته حساسیت شرایط سوریه و محرمانگی 
سفر و نداشتن زمان موجب شده بود که 
آقای دکتر ظریف باخبر نشود. آقای دکتر 
ظریف در سری ترین موضوعات سیاست 
خارجی مطلع بودند و امین بودند. ضمن 
اینکه بین دفتر رئیس جمهور خصوصا 
و  وزارت خارجه  با  معاونت سیاسـی 
شـخص دکتر ظریف همکاری و تعامل 
خوبی برقرار بود.« واعظی همچنین درباره 
احتمال اطلاع یا ادعای دخالت دولت 
سابق در انتشار فایل صوتی ظریف گفته 
که از محتوای گفته های وزرا بی اطلاع 
بوده و »فایل اصلا دست ما نبوده است، 
 دست افراد دیگری بوده و از جای دیگری

 آمده است.«

دولت  ملی-  حمید شجاعی:  آرمان 
سیزدهم کم کم به یک سالگی فعالیت خود 
نزدیک می شود و این در حالی است که 
رئیسی و مردانش در یک سال اخیر مسائل و 
مشکلات زیادی را تجربه کرده اند و به قرائت 
آمار و کارشناسان نتوانسته اند آنطور که باید به 
وعده های خود عمل کنند. نگاهی به عملکرد 
وزرای دولت در حوزه های مختلف موید این 
امر است که بر خلاف انتظار مجلس همراه با 
دولت و حامیان و طرفداران وزارتخانه های 
مختلف عملکرد چندان مطلوبی از خود بر جای 
نگذاشته اند. چه اینکه شاید عملکرد نه چندان 
موفق وزارتخانه های اقتصادی همچون وزارت 
اقتصاد، صمت، کار، راه و شهرسازی و نفت باعث 
شده باشد که امروز بسیاری عملکرد مجموع 
وزارتخانه های دولت را کمرنگ ببینند.  این در 
حالی است که از ابتدای روی کار آمدن دولت، 
رئیس جمهور از برنامه اقتصادی مکتوب برای 
حل مسائل و مشکلات اقتصادی مردم سخن 
گفت و نگاهی به چهره های حاضر در دولت 
سیزدهم نیز نشان می دهد که اکثریت افرادی 
که در انتخابات ۱۴۰۰ با برنامه اقتصادی پای 
به عرصه رقابت نهاده بودند امروز از معاونت 
اقتصادی گرفته تا بنیاد شهید در مجموعه های 
مختلف دولت به فعالیت مشغولند. اما با این 
همه دولت هنوز پلن و برنامه اقتصادی خاصی را 
برای حل مشکلات اقتصادی ارائه نکرده است. 
همین مساله نیز باعث شد تا دولت حداقل 
در شش ماهه دوم نخستین سال فعالیتش با 
مسائل و مشکلاتی در حوزه اقتصاد و معیشت 

مردم روبه رو شود که شاید بتوان افزایش لجام 
گسیخته قیمت ها در بازارهای مختلف سرمایه، 
خودرو، ارز و... را مهم ترین این مشکلات قلمداد 
کرد. از همین رو نیز عملکرد برخی از وزرا باعث 
شد تا نارضایتی های خاصی در مجموعه بروز و 
ظهور کند و همین امر بود که کم کم باعث مطرح 
شدن زمزمه های سوال و استیضاح برخی وزرا 
در مجلس انقلابی و همراه دولت گردید. چنانکه 
عده ای از نمایندگان حتی در مسیر جمع آوری 
امضا برای استیضاح برآمدند و اگر نبود مدارای 
هیات رئیسه مجلس با دولت و خریدن زمان 
برای برخی از وزرا عده ای از آنها شاید یک سالگی 
دولت را نیز نمی دیدند و زودتر از آنچه تصور 
می کردند از قطار دولت پیاده می شدند. به 
همین جهت نیز بر اساس رایزنی هایی که بین 
مجلس و دولت انجام شده بود تصمیم براین 
شد که کارگروه هایی جهت ارزیابی عملکرد 
برخی از وزرا تعیین شده و گزارش خود را به 
مراجع تصمیم گیر در دولت ارسال کنند. با این 
حال اقدام دولت در حذف ارز ترجیحی در سال 
جدید و بحث جراحی اقتصادی یکی از بحث 
برانگیزترین مسائلی بوده که نه تنها اقتصاددانان 
و صاحبنظران که مردم عادی نیز انتقاداتی را 
نسبت به آن داشته اند و نارضایتی های خود 
ابراز نموده اند. در این راستا حتی شاید افزایش 
میزان یارانه ها به 3۰۰ و ۴۰۰ هزار تومان نیز 
نتوانسته رضایتمندی مردم را فراهم آورد. بحث 
عدم به سر انجام رسیدن مذاکرات وین نیز مزید 
بر علت شده تا عملکرد دولت چندان مساعد به 
نظر نرسد. با این حال برای ترمیم تیم اقتصادی 

دولت چندی است که خبر از ترمیم کابینه به 
گوش می رسد و باید دید این مساله چه زمانی از 

قوه به فعل خواهد رسید. 
 زمزمه های تغییرات در دولت

از ماه  های پایانی سال گذشته تا کنون بارها 
در خصوص تغییرات در دولت و استیضاح 
برخی از وزرا سخن به میان آمده است. حال با 
توجه به اینکه برخی از حوزه های مورد انتقاد در 
دولت در این فرصت حدودا یکساله نتوانسته اند 
پاسخ مناسبی به انتقادات کارشناسان حوزه 
خود داشته باشند لذا به نظر می رسد تغییر در 
این سمت ها به مرحله قطعیت رسیده و درباره 
انتصاب افراد جایگزین مناسب رایزنی هایی در 
حال انجام شدن است. این در شرایطی است 
که رئیس جمهور در ابتدای کار دولت از لزوم 
انتخاب افراد کارآمد و متعهد صحبت کرده بود.  
در همین راستا نیز  ترکیبی از چهره های باسابقه 
و جوان حامی دولت توانستند به دولت راه 
یابند. حال از برخی منابع چون تابناک، سایت 
منتسب به محسن رضایی معاون اقتصادی 
رئیس جمهور، شنیده می شود که به موازات 
قطعی شدن برخی از تغییرات در سطح مدیران 
ارشد و میانی در دولت این افراد و حامیان 
آنها برای ورود چهره مورد نظر خود به قوه 
مجریه تلاش هایی را آغاز کرده اند و سعی دارند 
با رایزنی در بهارستان و پاستور در این امر 
موفق شوند. آنطور که شنیده می شود »فرزین 
رئیس بانک ملی«، »زاکانی شهردار تهران«، 
»فتاح رئیس بنیاد مستضعفان«، »بذرپاش 
رئیس دیوان محاسبات«، »حاج بابایی رئیس 

کمیسیون برنامه و بودجه مجلس«، »سعید 
محمد دبیر شورای  عالی مناطق آزاد تجاری- 
صنعتی و ویژه اقتصادی« »سردار محمدرضا 
حسنی آهنگر رئیس دانشگاه امام حسین)ع(« 
و بسیاری از افراد دیگر اسامی هستند که این 
روزها در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی 
به عنوان گزینه های جایگزین برای برخی 
از صندلی های پاستور مطرح شده و گفته 
می شود که در روزهای آتی این افراد به دولت 
خواهند پیوست. این گمانه زنی ها که گاه با عدم 
هماهنگی با این افراد رخ می دهد سبب شده 
که افکار عمومی را تحت تاثیر قرار داده و آنها 
را نسبت به عملکرد دولت و وعده رئیس دولت 
جهت تغییر بدون تعارف برخی از افراد ناکارآمد 

بدگمان نماید. 
 تکذیب استعفای وزیر کار

چند روز پیش خبری مبنی بر استعفای 
حجت ا... عبدالملکی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی نیز منتشر شد که وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در مطلب کوتاهی در صفحه 
رسمی خود در فضای مجازی، شایعه استعفای 
وزیر کار را تکذیب کرد. در این مطلب آمده است: 
اخیرا شایعاتی در خصوص استعفای حجت ا... 
عبدالملکی وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی در 
فضای مجازی مطرح شده است که این شایعات 
صحت ندارد و وی اکنون مشغول به کار است.  
عبدالملکی روز یکشنبه برای ادای پاره ای 
پیشنهادی  افزایش  درخصوص  توضیحات 
حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران در 

مجلس حاضر شد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: از هرترفندی برای هجمه به 
اصلاح طلبان و اعتدالیون استفاده می کنند و حالا که دلیل سیاسی 
برای ادامه این رویکرد ندارند به موضوع دیگری پرداختند که آن 
هم ایجاد اختلاف میان حوزه و متفکران اصلاح طلب است. همگان 
می دانند بزرگانی از جریان اصلاحات در حوزه علمیه تحصیل و به 
مدارج بالایی رسیده اند مانند آیت ا... موسوی بجنوردی تحصیلات 
علوم حوزوي و دیني خود را در ایران و نجف اشرف به انجام رساندند. 
وي به مدت 3۰ سال در محضر استادان درجه اول فقه و اصول و 
فلسفه از جمله امام خمیني)ره(، پدر معظم ایشان آیت ا... العظمي 
میرزا سید حسن بجنوردي -  صاحب کتاب القواعد الفقهیه و مرجع 
تقلید وقت -  آیت ا... خویي و آیت ا... حکیم در حوزه نجف اشرف به 
فراگیري علوم دیني پرداخت. موسوي بجنوردي که دروس جدید و 
حوزوي را باهم مي خواند در ۱۸ سالگي کفایتین)سطح 3( را به پایان 
رساند. وي کفایتین، شرح منظومه ملاهادي سبزواري و اسفار را نزد 
آیت ا... شیخ صدر بادکوبه اي خواند و در سال ۱3۴۰ درس خارج را 
نزد پدر بزرگوار خود و حضرت آیت ا... العظمي سید محسن حکیم 
گذراند. پس از تبعید حضرت امام خمیني)ره( به نجف اشرف در بهار 
۱3۴۴ یکي از شاگردان همیشگي دروس ایشان در تمام ۱۴ سال 
اقامتشان، سید محمد موسوي بجنوردي بود. همزمان با حضور در 
درس خارج امام، موسوي بجنوردي به مدت ۱۲ سال در کلاس هاي 
آیت ا... العظمي خویي نیز حاضر مي شدند. ایشان در طول این مدت 
در مسجد جامع نجف اشرف )هندي( رسائل، مکاسب و کفایتین 
را به زبان عربي براي شیعیان کشورهاي عرب زبان همچون عراق، 
لبنان، سوریه و مصر تدریس مي کردند و با مرحوم حجت الاسلام 
محتشمی پور که تحصیلات خود را در مدرسه علوی به پایان رساند و 
برای تحصیل علوم دینی از سال۴۰ در حوزه های علمیه تهران، قم و 
نجف به تحصیل مشغول شد. از معروف ترین استادان محتشمی پور 
در حوزه می توان به امام خمینی)ره(، محمدصادقی تهرانی، 
سیدحسن بجنوردی، ابوالقاسم خوئی و میرزاباقر زنجانی اشاره کرد. 

اصلاح طلبان دیگر هم در حوزه علمیه قم تحصیل کرده اند. 
   شایعه حوزه علمیه اصلاح طلبان

با توجه به حضور چنین شخصیت های اصلاح طلبی تخریب های 
زیادی به اصلاح طلبان وارد می کنند مانند شایعه ای که چندروز پیش 
در فضای مجازی منتشر شد: »برخی چهره های سیاسی اصلاحات 

از محمدعلی ابطحی تا حسام الدین آشنا در تماس و ارتباط با مراجع 
عظام جهت تاسیس حوزه علمیه در قم هستند و بناست اشخاصی 
چون حسن روحانی، ناطق نوری و سید محمد خاتمی در این حوزه به 
تدریس درس خارج از فقه بپردازند. شنیده می شود بخش عمده ای از 
مراجع با این اقدام مخالف و آن را رواج حزب گرایی در جامعه طلاب 
می دانند. این اقدام اصلاح طلبان برای احیا و بازگشت به صحنه 

سیاسی است.«
  اتهام به اصلاحات برای پوشش نفوذ؟

برادر علی لاریجانی یعنی آیت ا... صادق لاریجانی هم از بزرگان 
قم است و به طور کلی خانواده لاریجانی نسبت نزدیکی با بزرگان 
قم دارند. در سال ۹۴ یکی از مهم ترین بحث های جلسه لاریجانی 
با طلاب حوزه علمیه قم، جایی بود که او در خصوص حضورش در 
لیست امید اصلاح طلبان مورد سوال و اعتراض قرار گرفت. جایی که 
جواب لاریجانی این گونه بود: »من در این رابطه اطلاع دقیقی ندارم، 
حال یعنی اگر گروهی بخواهند اسم ما را در لیست شان بگذارند ما 
باید چه اقدامی انجام دهیم، این نشان دهنده آن است که آنها در 
قم کاندیدایی ندارند و تمام کاندیداهای شان را حذف کردند و بین 
کاندیداهای موجود افرادی را ترجیح دادند. سوال من این است که 
اگر شخصی جنبه ملی داشته باشد، باید روی آن هم مناقشه صورت 
گیرد، اگر اصلاح طلبان ضدانقلاب هستند، پس چرا می گذاریم 
فعالیت کنند. هم اکنون در کشور شخصیت های ملی ای وجود دارد 
که همه گروه ها به آنها اعتنا می کنند، به طور مثال چرا آقای موحدی 
کرمانی که رئیس اصولگراها بوده و آقایان امامی کاشانی و امینی 
در لیست انتخابات خبرگان اصلاح طلبان قرار دارند و بسیاری از 
نمایندگان رهبری در استان ها هم در لیست خبرگان اصلاح طلبان 

قرار دارند، آیا این افراد و بزرگان اشتباه کار هستند؟« 
  صیانت در حوزه

اماآنچه اکنون سبب نگرانی شده نفوذ در حوزه علمیه است. روز 
گذشته ایسنا نوشت: »در ۲۵ اسفندماه سال ۹۹ حجت الاسلام 
والمسلمین کاظم سپاسی  آشتیانی مسئــــــول مرکز امور 
صیانتی حوزه های علمیه کشور با مدیر حوزه علمیه استان تهران 
دیدار کرد و تصمیم گرفت از جایگاه مسئولیت خود پاسخی به 
دغدغه های طرح شده بدهد و حرف هایش را با این جمله آغاز 
کند: »نسبت به عموم طلاب عزیز، مهربانی و عطوفت داریم« و هم 

هشدار داد که »در مقابل انحرافات و تخلفات محرز، محکم خواهیم 
ایستاد.« کمی هم از باب نصیحت به »استفاده افراطی طلاب از 
فضای مجازی« اشاره کرد و آن را منجر به »دور شدن آنان از فضای 
درس و بحث« دانست و بر پیشگیری از تغییر الگو و سبک زندگی 
طلبگی تاکید کرد. مهمتر از همه اما خبر تشکیل شورای صیانت 
حوزه و روحانیت و بازطراحی ساختار مرکز امور صیانتی حوزه های 
علمیه بود که اولین گام رسمی حوزه برای صف آرایی برابر »نفوذ« 
محسوب می شد. حالا با گذشت بیش از ۱۴ ماه از آن روز سپاسی 
آشتیانی در مصاحبه ای با حوزه نیوز، محور اصلی سخنانش را همان 
»بحث نفوذ« قرار داده و تاکید کرده: »این یک بحث جدی است که 
بالاخره ممکن است یک فرد نفوذی را در حوزه بفرستند و او تمام 
اطلاعات حوزه را ببرد و راه های ضربه زدن به حوزه را به راحتی به 
دشمن یاد دهد. ما باید این ها را پیگیری کنیم، تا آنجا که می توانیم 
پیشگیری کنیم تا آنجا که واقعاً مبتلا می شویم بتوانیم یک درمان 
مناسبی داشته باشیم.« او در برابر این پرسش که »آیا دشمن، 
نفوذی به حوزه می فرستد یا در همان مسئولانی که در حوزه 
هستند، نفوذ کرده و کارهایش را پیش می برد؟«، چنین پاسخ داده 
است: »احساس می کنیم تعداد افرادی که تحت نفوذ قرار بگیرند و 
خودشان متوجه این موضوع نشوند، بیشتر است؛ البته نباید از دشمن 
غافل شد. دشمن به هرحال نفوذی هایی را هم می فرستد و بوده اند و 
ما مهره هایی را داریم که لو رفته اند ولی شاید دشمن در این قسمت 
خیلی موفق نبوده است، اما اینکه واقعاً تأثیرگذار باشد و تصمیم ساز 
باشد، یعنی آنطوری تصمیم بگیریم که دشمن می خواهد، باید 
بگوییم که خطر این مورد خیلی جدی تر است و لذا هشدار دادن 
در این رابطه و هوشیار کردن نهادهای حوزوی، مراکز حوزوی و 
حوزویون خیلی مهم است که ما واقعا بتوانیم به این ها با اطلاعات و 
آمار ثابت کنیم که دشمن دنبال چنین چیزی است.« طبق گفته های 
سپاسی آشتیانی مرکز امور صیانتی حوزه های علمیه کشور، شورای 
صیانتی از شخصیت های بلندپایه کشوری تشکیل داده که مسئولیت 
آن با آیت ا... علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور 
است و معاون پیشگیری دادسرای ویژه روحانیت، دادسرای ویژه 
روحانیت، نماینده اداره اطلاعات، نماینده اطلاعات سپاه، نماینده قوه 
قضائیه، نماینده جامعة المصطفی، نماینده حوزه خواهران، نماینده 
دفتر تبلیغات، نماینده مرکز خدمات، نماینده سازمان تبلیغات و 
نمایندگان چند نهاد دیگر در این شورای صیانتی حضور دارند که 
وظیفه اصلی خود را بررسی آسیب های حوزه قرار داده است. خود 
مرکز امور صیانتی هم در بخش های مختلفی اعمال مدیریت می کند 
که از جمله آن ها »مدیریت گزینش و استعلامات« است و سروکارش 
با طلاب تازه وارد و کارمندان یا استادانی است که می خواهند در 

حوزه جذب شوند. 

 احمدی نژاد اعتقادی به توافق هسته ای نداشت و 
حامیانش هم امروز اظهارات او را تکرار می کنند. عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی با بیان اینکه 
»مذاکرات به هیچ جا نخواهد رسید«، گفته است که 
تحریم ها اگر برای مردم آب ندارد برای عد ه ای نان دارد. 
محمود احمدی  بیغش با تاکید بر اینکه  که تحریم ها اگر 
کاغذ پاره نبود ما چگونه ۴3 سال زندگی کردیم؟ تحریم ها 
امروز هم کاغذ پاره است اگر کاغذ پاره نبود ما چگونه ۴3 
سال زندگی کردیم؟! »کدام کشور در کره زمین طی ۴3 
سال تحریم و روی پا خود باشد؟! اگر تحریم ها کاغذ پاره 
نبود امروز مذاکرات به نتیجه می رسید.« وی افزود: به انجام 
رسیدن مذاکرات یعنی دست کشیدن یکی از طرفین از 
اصول خود؛ یعنی آمریکایی ها و غربی ها و یا ما از اصول خود 

دست بکشیم که این غیرممکن است. 

  
تکرار صدای 

احمدی نژاد از دهان 
نماینده مجلس

 هیچ اطلاعاتی
  به سرقت برده

 نشده است

  
 اصلاح قانون

 حمل سلاح ربطی به 
تجمعات امروز ندارد

 دولت سیزدهم لایحه ای با عنوان »اعطای حق استفاده 
از سلاح به ماموران امنیتی در تجمعات اعتراضی مردم« 
تهیه کرده و قصد قانونی کردن آن را دارد. روز گذشته 
معاون پارلمانی رئیس جمهور با تاکید بر اینکه لایحه اصلاح 
قانون حمل سلاح در دولت قبل تهیه شد، گفت: لایحه 
مذکور ربطی به تجمعات امروز ندارد و به صورت عادی 
در صحن علنی مجلس رسیدگی خواهد شد.  سیدمحمد 
حسینی با اشاره به لایحه اصلاح قانون حمل سلاح توسط 
نیروهای مسلح، گفت: درباره مفاد این لایحه بعدا مفصل 
صحبت خواهم کرد اما این لایحه در دولت قبل تهیه و در 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس بررسی 
شد. لایحه مذکور، خوب و قابل دفاع است و نکته منفی 
ندارد که عده ای آن را به برخی تجمعات و اعتراضات امروز، 

ربط بدهند. 

چند روز پیش بود که سایت شهرداری تهران مورد حمله 
سایبری قرار گرفت. روز گذشته عضو شورای شهر تهران در 
پاسخ به اینکه چرا با گذشت نزدیک به یک هفته از حمله سایبری 
به سامانه های شهرداری همچنان مشکل برطرف نشده است، 
می گوید که حمله برنامه ریزی شده و گسترده ای صورت گرفته 
است. بر اساس اطلاعاتی که دارم همکاران مان در سازمان فاوا در 
تلاش هستند که یک به یک خدمات را بالا بیاورند. اولویت بندی 
هم با خدماتی بوده که شهروندان به طور مستقیم ارتباط دارند. او 
همچنین به سرقت بردن اطلاعات را هم تکذیب کرد. مهدی بابایی 
درباره علت برطرف نشدن مشکل سامانه های شهرداری تهران، 
بیان کرد: »حمله برنامه ریزی شده و گسترده ای صورت گرفته 
است. بر اساس اطلاعاتی که دارم همکاران مان در سازمان فاوا در 
تلاش هستند که یک به یک خدمات را بالا بیاورند. اولویت بندی 

هم با خدماتی بوده که شهروندان به طور مستقیم ارتباط دارند. 

نفوذی ها شایعه »راه اندازی حوزه اصلاحات« را منتشر کردند 

ردپـای »نفـوذ« در حوزه هـای علمیـه
 لاریجانی: اگر اصلاح طلبان ضدانقلابند، چرا می گذاریم فعالیت کنند

جعفر قنادباشی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

سامانه های راداری اسرائیل خللی در 
سیاست منطقه ای ایران ایجاد نمی کند
   امارات و بحرین در زمره کشورهای دوست نیستند

علیـرضـا  ملـی-  آرمــان 
پورحسین: برخی منابع خبری عنوان 
کرده اند که اسرائیل سامانه های راداری 
خود را در کشورهای بحرین و امارات 
مستقر کرده است. در این میان برخی شنیده ها حاکی 
از این است که دولت آمریکا به دنبال ایجاد یک ائتلاف 
امنیتی گسترده بین رژیم صهیونیستی و تعدادی از 
کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس از جمله کشورهایی 
که روابط دیپلماتیک با این رژیم ندارند، است.  این تحولات 
همزمان با سفر نفتالی بنت، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
به امارات که بنا به دعوت رئیس حکومت امارات انجام شد، 
صورت گرفت.  از سوی دیگر قانونگذاران احزاب دموکرات 
و جمهوری خواه آمریکا لایحه ای را به کنگره ارائه کرده اند 
که بر اساس آن، پنتاگون برای ادغام سامانه پدافند هوایی 
اسرائیل و تعدادی از کشورهای عربی از جمله کشورهای 
حاشیه خلیج فارس همکاری کند. جونی ارنست، سناتور 
جمهوری خواه گفت که این لایحه از وزیر دفاع آمریکا 
می  خواهد تا با همکاری با شرکا و متحدان واشنگتن در 
خاورمیانه برای ایجاد یک سامانه موشکی و هوایی یکپارچه 
برای مقابله با آنچه او تهدیدهای ایران در منطقه نامید، 
همکاری کند. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت وگویی با جعفر قنادباشی، سفیر پیشین ایران در لیبی 

داشته است که در ادامه می خوانید: 
 استقرار سامانه های راداری در کشورهایی 
همچون بحرین و امارات می تواند در مسیر بهبود 

روابط با کشورهای همسایه خدشه وارد کند؟
در این خصوص باید به چند نکته توجه داشت. نخست 
اینکه مردم عرب زبان منطقه عادی سازی روابط با اسرائیل 
را نوعی خیانت به برادران خود می دانند و این باور در میان 
کشورهای عربی وجود دارد. در حال حاضر دو کشور امارات 
و بحرین این عادی سازی را با سرعت پیش می برند که برای 
مثال امارات اساسا لفظ ملت در آن شکل نگرفته است و 
غالب جمعیت این کشور، اتباع سایر کشورها هستند. امروز 
ایران، کشورهایی همچون امارات و دولت منامه را در رده 
کشورهای دوست خود قرار نداده و به همین علت خللی 
در سیاست دولت که بهبود روابط با کشورهای پیرامونی 
است، ایجاد نمی کند. از سوی دیگر پیش از به وجود آمدن 
این مسائل، کشورهای امارات و بحرین محل رفت و آمد 
آمریکایی ها بودند و آمریکا در این کشورها پایگاه نظامی 
دارد. به همین علت حضور کشورهای متخاصم با ایران در 
این منطقه تازگی ندارد. مولفه خاصی در این میان تغییر 
نکرده است زیرا یکی از بزرگ ترین پایگاه های آمریکا در 
بحرین وجود دارد. دشمن بزرگ تر ایران امروز در این 
کشورها حضور دارد و مشخصا اسرائیل نیز به آن ها پیوسته 
است. امارات و بحرین محلی از اعراب ندارند و نمی توانند در 
این حوزه تنش زا باشند. اسرائیل به مراتب توان کم تری از 
آمریکا دارد و حضور آن ها در منطقه نمی تواند مشکل ساز 
شود زیرا بیشتر با دروغ به دنبال بزرگ کردن خود هستند. 
 در این مسیر مهم ترین مولفه ها چه مواردی 
است و آیا معادلات نظامی منطقه تغییر خواهد کرد؟

جریان سازی رسانه ای اقدامی است که اسرائیل انجام 
می دهد تا توان خود را بزرگ نشان دهد در حالی که 
شاهد هستیم، نیروهای فلسطینی با کم ترین امکانات، 
موشک های ابتدایی و غیرپیشرفته می سازند و با همین 
ابزار ساده، مناطق تحت کنترل اسرائیل را هدف قرار 
می دهند و سامانه های اسرائیلی نیز نمی توانند به صورت 
کامل مانع حملات فلسطینی ها شوند. در رقابت های 
نظامی و قدرت کشورها همواره وسعت جغرافیایی یک 
مساله تعیین کننده است و امروز شاهد هستیم که غزه 
که اندازه یک شهر کوچک ایران است، می تواند به اسرائیل 
ضربه بزند این در حالی است که ایران ابرقدرت نظامی 
منطقه است و یکی از کشورهای وسیع جهان به حساب 
می آید. امروز اسرائیل در مقابل غزه کوچک ناتوان است و 
مدام از این منطقه ضربه می خورد. اسرائیل در سال های 
اخیر ۹ مرتبه به غزه حمله کرده است اما هر ۹ مرتبه اعلام 
آتش بس کرده اند و نتوانسته اند کاری پیش ببرند. اسرائیل 
هدف خود را این قرار داده است تا جنگ تبلیغاتی را پیروز 

شود و از این طریق فشار سیاسی تحمیل کند. 
  از نظر ژئوپلیتیک و بهره گیری از تکنولوژی های 
روز ممکن است این تقابل به چه سمتی سوق پیدا 

کند؟
ایران در سال های اخیر با اتکا به توان داخلی توانسته 
قدرت قابل توجهی در حوزه های مختلف کسب کند 
و مشخصا با اتکا به جمعیت و جغرافیای بزرگ  خود 
می تواند در این عرصه حرف اول را در منطقه بزند و به 
همین علت دیگران به سمت رویارویی با ایران نمی آیند. 
کشورهایی همچون امارات و بحرین باید بدانند که تنها 
طرف مقابل آن ها ایران نیست و با استقرار سامانه های 
راداری، قطعا سایر کشورهای پیرو جریان مقاومت را 
در مقابل خود قرار می دهند و امنیت شان به این شکل 
بیشتر خدشه دار می شود. اسرائیل در سراسر جهان 
دشمنانی دارد و در آخرین مرتبه نیز توسط ۱۵۰ کشور 
در سازمان ملل محکوم شد. مشخصا این اقدام کشورهای 
عربی، تجارت آن ها را مختل خواهد کرد. امر تجاری با امر 
نظامی در تضاد است و این امر مشخصا بزودی گریبان این 
کشورها را خواهد گرفت همان طور که شاهد بودیم حجم 
سرمایه گذاری در امارات دیگر صعودی نیست. این یک 
پیام برای کشورهای عربی است و باید به گونه ای عمل 
کنند که فضا به دور از تنش و نظامی گری باشد و مشخصا 
با چنین اقداماتی نتیجه عکس خواهند گرفت. اقدامی که 
علیه امارات با فرود آمدن موشک ها و پهپادها توسط یمن 
صورت گرفت، اقدام تاکیدی و دفاعی تازه بود که در پاسخ 
به جنایاتی که اماراتی  ها در یمن ادامه و گسترش دادند 
به لحاظ نظامی بسیار ارزشمند تلقی می شد و نشان 
داد که این کشور بسیار آسیب پذیر است و نباید درگیر 

نظامی گری شود. 

»آرمان ملی« عملکرد یک ساله مردان دولت سیزدهم را بررسی می کند

ترميــم كــابينه از شــايعه تـا واقعيــت
    وزیر کار استعفای خود را تکذیب کرد


